
دریاچه ارومیه در سومین سال اجرای راهکارهای 
احیا به  جای جان گرفتن، در سراش��یبی مرگ واقع 
 شده و دستگاه های مجری راهکارهای نجات آن به  
جای پاسخگویی، روزه سکوت گرفته اند. به گزارش 
تس��نیم از ارومیه، تابس��تان امس��ال سومین سال 
از آغ��از فعالیت برنامه های 27 گان��ه احیای دریاچه 
ارومی��ه گذش��ت و اکنون در همان نقط��ه آغاز کار 
واقع ش��ده ایم و در ظاهر دریاچه ارومیه هیچ اثری 
از اجرای چنین برنامه هایی دیده نمی ش��ود. از پاییز 
س��ال گذش��ته زمزمه های عملک��رد ناموفق دولت 
درب��اره اجرای پروژه های احی��ای دریاچه ارومیه به 
گوش می رس��د که مهم ترین علت آن از نبود منابع 
مالی و اعتبارات مورد نیاز برای اجرای پروژه ها ناشی 
می ش��ود. اکنون که سومین س��ال احیای دریاچه 
ارومیه سپری شده تابستانی گرم  و هوایی خشک و 
بدون بارندگی را ش��اهد بودیم که همه این عوامل 
گریبانگیر دریاچه ارومیه شد و در نتیجه آن را برای 
بار دیگر در مس��یر آخرین نفس ها قرار داد. شهروز 
برزگر، نماینده مردم س��لماس در مجلس ش��ورای 
اسلامی در این باره سوءمدیریت را سبب قرار گرفتن 
دریاچه ارومیه در شرایط بحرانی کنونی عنوان کرد 
و اظهار داشت: سوءمدیریت های گذشته سبب شده 
ام��روز دریاچه ارومیه در وضعیت بحرانی قرار گیرد 
و به منظور نجات این دریاچه و جلوگیری از خشک  

شدن آن ستاد احیا تشکیل دهیم. وی گفت: براساس 
مطالعاتی که در زمین��ه دریاچه ارومیه انجام داده ام 
این موضوع را می بینم که بسیاری از کارها را می شد 
برای احیای دریاچه ارومیه انجام داد که انجام شده و 
در حال حاضر نیز توان انجام بسیاری از کارها وجود 
دارد که در صورت س��هل انگاری در به ثمر رساندن 
آنها، در آینده حس��رت این روزها را خواهیم خورد. 
نماینده مردم س��لماس در مجلس شورای اسلامی 
تصری��ح کرد: پل میان گذر دریاچ��ه ارومیه در روند 
خشک شدن دریاچه ارومیه تأثیر داشت و آن کوهی 
که به صورت غیرکارشناس��ی کنده شد و در دریاچه 
ارومی��ه و چاه های آن ریخته ش��د، آب دریاچه را از 
جریان انداخت و همین از جریان افتادن آب یکی از 
دلایل خشک شدن دریاچه ارومیه بود. برزگر افزود: 
سدسازی های بی رویه و بدون مطالعه که در حوضه 
آبریز دریاچه ارومیه اتفاق افتاد از دلایل خشک شدن 
دریاچه ارومیه به شمار می رود؛ از دیگر دلایل خشک 
ش��دن دریاچه ارومیه به کش��اورزی بی رویه در این 
منطقه می توان اش��اره کرد. وی تصریح کرد: چرا 3 
میلیارد دلار ب��رای احیای دریاچه ارومیه اختصاص 
داده نمی ش��ود؟ ما باید دست روی دست گذاشته و 
خشکی دریاچه ارومیه را نظاره گر باشیم، بعد سراغ 
صندوق برویم؟  حجت الاس��لام والمس��لمین جواد 
مجتهد شبس��تری، نماینده مردم آذربایجان غربی 

در مجلس خبرگان رهبری نیز با اش��اره به اقدامات 
صورت گرفت��ه برای احیای دریاچ��ه ارومیه، اظهار 
داش��ت: در این راس��تا تلاش هایی انجام ش��ده اما 
خروجی قابل قبولی از این اقدامات به دست نیامده تا 
جایی که می توان گفت نسبت به بودجه صرف شده 
برای این طرح بسیاری از فعالیت ها نتیجه بخش نبوده 
است. وی در ارتباط با اهمیت تشکیل ستاد احیای 
دریاچ��ه ارومیه برای پیگی��ری هر چه تخصصی تر 
موض��وع، گفت: همزمان با تش��کیل س��تاد احیای 
دریاچه ارومیه در تهران عیس��ی کلانتری به عنوان 
دبیر آن معرفی ش��د که با توجه به تخصص وی در 
امور آب، کشاورزی و محیط زیست انتظار می رفت با 
اجرای راهکارهای منطقی دریاچه ارومیه بتواند جانی 
دوباره بگیرد. شبستری خاطرنشان کرد: اما متأسفانه 
آنچ��ه ام��روز در ارتباط با دریاچه ارومیه مش��اهده 
می ش��ود این است که نه فقط تراز آب دریاچه روند 
مثبتی نش��ان نمی دهد بلکه مق��دار آب آن نیز در 
مقایسه با سال گذشته کاهش یافته است. نماینده 
م��ردم آذربایجان غربی در مجلس خبرگان رهبری 
در ارتباط با مانورهای سیاس��ی که هنگام انتخابات 
روی دریاچه ارومیه انجام می ش��د، اظهار داش��ت: 
متأس��فانه در ای��ام  انتخابات دولت ب��ا بهره برداری 
تبلیغات��ی از دریاچه ارومیه تراز مثب��ت آب آن در 
مواقعی از س��ال را که بیشتر به علت بارندگی های 

منطقه بود، به عملکرد ستاد احیای دریاچه و دولت 
نسبت می داد. وی افزود: واقعیت قضیه این است که 
اقدامات لازم صورت نگرفته یا اگر تلاشی انجام شده 
نتیجه مطلوبی نداشته است، چرا که امروز شاهدیم 
دریاچه ارومیه همچنان با بحران بی آبی روبه رو است 
و خطرات جدی زیس��ت محیطی س��اکنان اطراف 
دریاچه را تهدید می کند. همچنین مدیر دفتر استانی 
س��تاد احیای دریاچه ارومیه به ک��ذب  بودن اخبار 
منتش��ر  ش��ده مبنی بر انتقال آب ارس به دریاچه 
ارومیه اش��اره کرد و اظهار داشت: برنامه انتقال آب 
مربوط به دش��ت شبستر اس��ت و با هدف توسعه و 
ترویج کش��اورزی در آن منطقه و تأمین آب شرب 
سالم و مورد نیاز بهداشت و صنعت کلانشهر تبریز 
به عنوان یکی از مهم ترین مراکز جمعیتی و صنعتی 
کشور و سایر شهرها و روستاهای واقع در مسیر خط 
انتقال در شهرستان های تبریز، شبستر، مرند و جلفا 
انجام می شود.  فرهاد سرخوش با تاکید بر اینکه قرار 
نیست هیچ آبی در خلال اجرای این طرح به دریاچه 
ارومیه انتقال یابد، عنوان کرد: سهم دریاچه ارومیه از 
آب منتقل شده در طرح انتقال آب از ارس مجموعاً 
100 میلیون مترمکعب در س��ال آن  هم از پس��اب 
بازیافتی صنایع درگیر در طرح اس��ت و با توجه به 
ناچیز  بودن این مقدار هیچ صرفه اقتصادی در اجرای 

طرح نیست.
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...  این بار نوبت موشک  های بالستیک ایران 
اس��ت که به نگرانی اصلی این کش��ورها و در 
رأس آنها آمریکا تبدیل ش��ود. حتی اگر برجام 
با همین وضعیت خ��ود نیز مورد تایید مجدد 
رئیس جمه��ور آمری��کا قرار بگیرد ب��از همان 
نقش��ی را که تحریم  های هسته ای برای مقابله 
با ایران بازی می کردند، زیرساخت های ناشی از 
تحریم جدی��د HR3364 بازی خواهد کرد و 
این بار نیازی به تحریم های پرهزینه لجستیکی 
نیز نخواهد بود. محدودیت  های سنگین مالی 
به اندازه کافی نفس��گیر خواهند بود، لذا با این 
اوصاف یحتمل در تلاش��ند تا برجام شماره 2 
یا- ش��اید اگر FATF را هم مس��امحتا یک 
برجام در نظر بگیریم- ش��ماره 3 شکل بگیرد 
و متاسفانه با وجود نخبگانی که امروز در مصدر 
امور ق��رار دارند، انتظار مقاومت و تن ندادن به 
این روایت، سخت خواهد بود. رئیس جمهوری 
ک��ه معتقد ب��ود حتی آب خ��وردن مردم هم 
به نتیجه مذاکرات هس��ته ای وابس��ته است و 
تیمی که با عجله بس��یار زیاد و با اش��تباهات 
مهل��ک یک��ی از گزینه  های بزرگ ای��ران را با 
تقریبا هیچ تاخت زد، آماده خواهند بود دوباره 
برای رفع و رج��وع کردن گزک  های باقیمانده 
 در دس��تان ط��رف مقاب��ل به معامله بر س��ر

3-2 چالش باقیمانده دست بزنند. مساله برای 
رئیس جمهوری که به تقریبا هیچ دلخوش است 
با مس��اله برای کسانی که چش��م انتظار نتایج 
عینی از عقب نش��ینی  های گس��ترده هستند، 
بس��یار متفاوت خواهد ب��ود. رئیس جمهور و 
دولت��ی که هی��چ اقدامی ب��رای روزهای قابل 
پیش بینی بس��ته ش��دن پنجره  های کوچک 
برجام انجام نداده اند، اگر کس��ی مخالف ش��ان 
نشود احتمالا آماده اند که به معامله  های دیگری 
هم دست بزنند. معاملاتی که نتیجه نهایی آنها 
پذیرش دست برتر قدرت  های منطقه ای بویژه 
عربستان سعودی و رژیم صهیونیستی خواهد 
ب��ود، چرا که تنها عام��ل موازنه قدرت نظامی 
ما در منطق��ه را هدف وجه المصالحه قرار داده 
است. رئیس جمهور شنبه در مراسم آغاز سال 
تحصیلی دانشگاه ها گزاره ای را مطرح کردند که 
علاوه بر اینکه نشانگر درک غلط- یا مسامحتا 
تجاهل- ایشان نسبت به اصل ماجرای برجام  
اس��ت، این مهم را نیز مش��خص می کند که 
تبلیغ��ات ظفرمندانه رس��انه  های دولتی برای 
درخشان نشان دادن دس��تاوردهای برجام، تا 
چه حد به باور ش��خص رئیس جمهور تبدیل 
شده است. در عالم سیاست این مصیبت بزرگی 
است که سیاستمدار تبلیغات رسانه هایش را باور 
کند. »رئیس جمهور با اشاره به توافق هسته ای 
و عهدش��کنی های آمریکا گفت: ایستادن پای 
عهد به ضرر کس��ی نیست که معاهده را انجام 
داده است، بلکه به ضرر کسی است که عهد را 
زیر پا می گذارد«. تصور نمی ش��ود امروز کسی 
وجود داشته باشد که اعتقاد داشته باشد روابط 
بین الملل عرص��ه اخلاق مداری اس��ت. با این 
اوصاف این پیروزی که بر مبنای وفای به عهد 
در برجام نصیب ما شده است، یک تفسیر ناچار 

از یک مخمصه بزرگ است.
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به عنوان مثال بعد از جنبش 
تنباک��و تفکر تحریم کالاهای خارجی و حمایت از 
تولیدات داخلی در بین علمای ش��یعه مطرح شد. 
علاوه بر صدور اعلامیه و فتوا در این راستا، در جنبه 
اقدامات شخصی خود چنین امری را مدنظر داشتند. 
در آستانه انقلاب مشروطه، علما و مراجع شیعه به 
منظور مبارزه با سلطه اقتصادی غرب و حمایت از 
مردم خود یک اعلامیه تاریخی منتش��ر کردند که 
بعضی از مفاد آن قابل تامل است، مثلا  اینکه متعهد 
شدند »دیگر احکام شرعی را روی کاغذ غیرایرانی 
ثبت نکنند و اگر سندی نیاز به امضای آنها داشت 
چنانچه روی کاغذ غیرایرانی نوش��ته شده باشد به 
هیچ وجه امضا نکنند«. »اگر کفن میتی از پارچه 
غیرایرانی باش��د، بر آن میت نم��از نخوانند. درباره 
لباس حتی المقدور از لباس تولید داخل اس��تفاده 
کنند«. »برای میهمانی ها مقدار مشخصی پذیرایی 
تعیین کردند و اگر از این حد مشخص شده بالاتر 

رود به آن میهمانی دعوت نشوند«.
علما بخش��ی از کلاس درس و منبرهای ش��ان 
را به توجیه م��ردم در حمایت از کارگر ایرانی و به 
قول خودشان طرد کالای تولید شده در بلاد کفر یا 

مملکت اجنبی، اختصاص می دادند. 
هنگامی که بسترس��ازی در این زمینه از جانب 
روحانی��ون رخ ندهد، رس��انه ها و صداوس��یما هم 
برنامه   ای برای حمایت از تولید ایرانی نداشته باشند، 
سایر دستگاه  های تبلیغاتی و فرهنگی هم در خواب 
غفلت فرورفته باش��ند، هجمه ای از تبلیغات کالای 
خارج��ی ب��ر در و دیوار ش��هر و بر بدن��ه قطارهای 
مت��رو و اتوبوس های  داخل ش��هری ی��ا در لابه لای 

پیام های بازرگانی پرزرق و برق که اکثریت  مطلق آن 
ضد همین کارگر ایرانی مظلوم است، سرابی است که 
عطش مردم را برای استفاده از کالای خارجی بیشتر 
می کن��د. وجدان خود را با جمل��ه »کالای خارجی 
کیفی��ت بهت��ری دارد« از خرید چنی��ن کالاهایی 
آسوده می کنیم، در حالی که چنین چیزی در اکثر 
مواقع، ادعایی بیش نیست. مثلا در صنعت پوشاک 
تولیدکننده ایرانی مجبور است کالای تولیدی خود را 
با برند خارجی در بازار عرضه کند تا به فروش برسد 
و خریدار از این غافل است البسه ای که معتقد است 
با کیفیت است در اصل به دست هموطنانش دوخته 
شده که به دلیل فرهنگ غلط مشتری مجبورند روی 
آن برند خارجی بکوبند. برای مثال اتفاقی که همین 
چند وقت پیش رخ داد که چند جوان نوعی شکلات 
صبحانه ساخت داخل را در 2 ظرف ریختند، یکی با 
مارک همان شرکت، یکی هم با برند معروف خارجی 
و از مردم می خواستند طعم هر دوی آنها را امتحان 
کنند. تقریبا همه آنها از طعم بهتر شکلات خارجی 
نسبت به نمونه ایرانی گفتند! بدون آنکه متوجه شوند 
هر دوی آنها ایرانی اس��ت. و مثال های مختلف دیگر 
که نشان می دهد ملاک افراد برای تشخیص کیفیت 
بهتر صرفا حک شدن برند خارجی روی کالاست، نه 
اینکه با تجربه به بهتر بودن کالایی خارجی از نمونه 
ایرانی اش پی برده باشند. چه طنز تلخی است که در 
قامت حامی هموطنان کارگرمان ظاهر می شویم اما 

به مهارت و توانمندی های آنان اطمینان نداریم.
مس��أله ای که ک��م و بی��ش در روزمرگی همه 
م��ا خودنمایی می کند: فردی لی��وان بلور ژاپنی را 

بر م��ی دارد، از یخچال آخرین مدل کره ای پر از آب 
می کند، روی صندلی چینی می نش��یند، لپ تاپ 
ساخت بلاد استکبار جهانی را روشن می کند و یک 
توئیت منتشر می کند که کارگر تنها نیست. نگاهی 
به ساعت سوییسی    اش می اندازد، متوجه می شود 
دیرش شده، کتی را که ماه پیش از یک مرکز خرید 
معروف در اس��تانبول خریده می پوش��د که مارک 
یک برند معروف ترک روی آن خودنمایی می کند، 
کمی عطر فرانس��وی به خ��ود می زند، کیف چرم 
مراکشی اش را بر می دارد، سوار بر ماشینی که هنر 
دست چشم بادامی هاست می شود تا به جلسه ای که 

برای واردات کفش است برسد!
این قصه زندگی اکثر ما دغدغه مندان قشر کارگر 
اس��ت. حال فقیرانه تر از مثال یا لاکچری تر فرقی 
نمی کند، مهم این اس��ت در بات��لاق برند خارجی 
فرورفته     ایم و ادعای ظلم ستیزی و حق طلبی داریم. 
پایی که به وس��یله آن حق کارگ��ران پایمال 
می ش��ود اگر فش��ار پنجه اش از جانب کارگزاران 
باش��د، زور پاشنه    اش از ضعف فرهنگی ما مردم در 

خریدها ی مان است.
ش��اید بگویید مش��کلات ش��رکت هایی مثل 
هپک��وی اراک یا آذرآب که کالا و خدمات تولیدی 
آنها، مستقیم به مصرف مردم نمی رسد، چه ارتباطی 
با جامعه دارد. بله! چنین مواردی به فشار پنجه ربط 
دارد! باز شدن بخشی از گره مشکلات شرکت های 
داخلی به دست مردم امکانپذیر نیست و احتیاج به 

حمایت دولت یا بخش خصوصی دارد.
وزارت  مع��دن،  و  صنع��ت  وزارت  مث��لا 

راه وشهرس��ازی، وزارت نیرو، ش��هرداری ها و حتی 
بخش خصوصی می توانند ب��رای انجام پروژه های 
خود با ش��رکت هپکو که تولیدکننده ماشین آلات 
راهسازی اس��ت، همکاری لازم را داشته باشند اما 
حدود یک س��ال قبل عضو ش��ورای کار ش��رکت 
 هپکوی اراک در مصاحبه ای با اشاره به اینکه طی

3 سال گذشته بر اساس آمار حدود 1300 دستگاه 
انواع ماش��ین آلات مورد نیاز در کش��ور به صورت 
رسمی وارد کشور شده است، می گوید سهم شرکت 
هپکو در تامین نیاز کشور به دلیل عدم ارائه سفارش 

و خرید بسیار ناچیز بوده است.
چنین اتفاقی را می توان نتیجه مصوبه ای با عنوان 
ورود خودرو و ماش��ین آلات سنگین توسط هیأت 
وزیران در شهریور سال ۹3 دانست که در ماده دوم 
آن ذکر شده: واردات ماشین آلات راهسازی ) لودر          ، 
فینیشر          ، گریدر          ، بولدزر، غلتک          ، ترینچر           و اسکری پیر( 
مدل س��ال و ۸ مدل پایین      تر مجاز است. در حالی 
که می توانستیم با حمایت از تولیدکنندگان داخلی 
چنین نیازهایی را در داخل مرزهای خودمان مرتفع 
کنیم! البته ماشین آلات راهسازی صرفا نمونه ای از 
خروار خروار واردات نابجا و بی رویه اس��ت. از واگن  
قطار گرفته تا آشپز قطار، از آب معدنی تا در بطری، 
از مربا تا بیسکویت و صدها نمونه دیگر که پتانسیل 
تولید آنها در داخل کش��ور وجود دارد اما به شکل 
بی رویه ای وارد می ش��ود. در حالی که رهبرحکیم 
انقلاب بارها هش��دار داده ان��د واردات کالایی که به 
اش��تغال داخلی ضربه می زند و کارخانه های مان را 
تعطیل می کند باید متوقف شود اما مشخص است 
منافع��ی در این میان وجود دارد که برای آقایان بر 

منفعت عموم مردم و جامعه ارجح است.

نگاه

آذربایجانشرقی

ضرورت تحقق شعار »مدرسه؛ کانون 
آموختن خلاق و زیستن با اخلاق«

دی��دار  در  ش��رقی  آذربایج��ان  اس��تاندار 
مدی��رکل و معاون��ان آموزش وپرورش اس��تان، 
تحقق شعار »مدرس��ه؛ کانون آموختن خلاق و 
زیس��تن با اخلاق« را محور برنامه های ش��ورای 
آموزش وپرورش اس��تان اعلام کرد و گفت: شعار 
سال تحصیلی جدید، ش��عار تحسین برانگیزی 
است و مسؤولان آموزش وپرورش باید برای تحقق 
آن تلاش کنند.  مجید خدابخش با اشاره به وجود 
720 هزار دانش آموز و 45 هزار معلم در استان، 
گفت: آموزش وپرورش به لحاظ کمی و اثربخشی، 
بزرگ ترین و محوری ترین دستگاه کشور محسوب 
می  شود.  وی با بیان اینکه در نظام های آموزشی 
پیش��رفته دنیا محوری  ترین موض��وع، کیفیت 
اس��ت، تصریح کرد: آموزش خلاق با مش��ارکت 
دانش آم��وزان در امر تدریس تحقق می یابد و بر 
این اساس تحقق شعار »مدرسه؛ کانون آموختن 
خلاق و زیستن با اخلاق« برنامه محوری شورای 
آموزش وپرورش اس��تان خواهد بود.  خدابخش 
با تاکید بر اینکه پیشرفت تکنولوژی باعث بروز 
مش��کلاتی در نظام تعلیم و تربیت شده، گفت: 
آموزش وپرورش با برنامه ریزی های خود می تواند 
تهدیدات تکنولوژی و فضای مجازی و آسیب های 
اجتماعی ناش��ی  از آن را تبدیل به فرصت کند.  
اس��تاندار آذربایجان شرقی با بیان اینکه آموزش 
نباید تنها به دانش آموزان محدود ش��ود، گفت: 
برگ��زاری دوره ه��ای ضمن خدم��ت و آموزش 
و توانمندس��ازی خ��ود فرهنگیان بای��د یکی از 
اولویت های این مجموعه باشد.  خدابخش با تأکید 
بر خلاقیت و ابتکار در برنامه های آموزش وپرورش 
خاطرنش��ان کرد: آموزش نیروهای جدیدالورود 
تربیت معل��م و حق التدری��س باید در راس��تای 
کیفیت بخشی دستگاه تعلیم و تربیت باشد.  وی با 
ابراز خرسندی از کسب مقام دوم کشوری کنکور 
سال ۹6 توسط دانش آموزان استان در رتبه های 
زی��ر 10، 100 و 1000، تأکید ک��رد: امیدواریم 
با برنامه ریزی و تلاش، نتایج درخش��ان کنکور و 
نمرات نهایی خردادماه در س��ال آینده نیز تکرار 
شود.  خدابخش همچنین بر ارتقای مهارت های 

فنی و زندگی به دانش آموزان تأکید کرد.  

راه اندازی سامانه آماربرداری از 
منابع آبی استان هرمزگان

کارگاه آموزش��ی برای کارشناسان آماربردار 
در ش��رکت آب منطقه ای هرمزگان برگزار شد.   
مدیر فناوری اطلاعات و توسعه مدیریت شرکت 
آب منطقه ای هرمزگان در این باره اظهار داشت: 
با راه اندازی این س��امانه نرم افزاری می توان یک 
بانک اطلاعاتی جامع از وضعیت منابع آبی استان 
تهیه و از آن بهره برداری کرد.  توزنده جانی گفت: 
تمام اطلاعات اعم از نوع مصرف، حجم برداشت 
سالانه آب، وضعیت تجهیز به منصوبات برقی، 
وضعیت تخلفات صورت گرفته و ... در س��امانه 
ثب��ت و ذخی��ره خواهد ش��د. وی با اش��اره به 
بازدیده��ای دوره ای اکیپ گش��ت و بازرس��ی 
دشت های استان تصریح کرد: این سامانه باعث 

سهولت و ارتقای کیفیت آماربرداری می شود. 

هرمزگان


